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ادامه  در صفحه12

رئیس کمیسیون انرژی اتاق مشهد گفت: سال هاست که از عدم سرمایه گذاری در حوزه برق گفته ایم و هشدار داد ه ایم و در نهایت 
متاسفانه آنچه نباید اتفاق می افتاد، رقم خورد و حتی امسال از اردیبهشت خاموشی  ها آغاز شد. وضعیت موجود، هشدار بزرگی برای 

آینده ای به مراتب دشوارتر است.

فهرست

به گزارش سندیکای صنعت برق ایران به نقل از روابط عمومی اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی خراسان رضوی، در نشست 
هیات رئیسه کمیسیون های تخصصی اتاق بازرگانی خراسان رضوی 
با رئیس اتاق ایران؛ عملکرد این ساختار های تخصصی بررسی شد و 
مجموعه ای از پیشنهادات کارآمد در موضوع اقتصاد استان با هدف 

ارائه به دولت جدید جمع بندی گردید.
محسن شادمان، رئیس کمیسیون انرژی اتاق مشهد نیز در همین 
خصوص ابراز کرد: سوال مهمی که مطرح است اینکه اتاق در دولت 
ارتباطات  دوازدهم  و  یازدهم  دولت های  دارد؟  نقشی  چه  جدید 
خوبی با پارلمان بخش خصوصی داشتند، اما با این وجود، از نظرات 
تا  است  لازم  نشد.  استفاده  باید  که  آنچنان  فراگیر،  تشکل  این 

مطالبه گری ما به صورت جدی تری پیگیری شود.

اقتصاد انرژی باید اصلاح شود
محسن شادمان:

پنجمین شماره نشریه سراسری ستبران
 منتشر شد
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از عدم سرمایه گذاری  که  افزود: سال هاست  وی 
در حوزه برق گفته ایم و هشدار داده ایم و در نهایت 
و  خورد  رقم  می افتاد،  اتفاق  نباید  آنچه  متاسفانه 
شد.  آغاز  خاموشی  ها  اردیبهشت  از  امسال  حتی 
به  آینده ای  برای  بزرگی  هشدار  موجود،  وضعیت 

مراتب دشوارتر است.
شادمان اذعان کرد: سال هاست که میگوییم اقتصاد 
شود  بررسی  داریم  تقاضا  شود.  اصلاح  باید  انرژی 
برای سرمایه گذاری بخش  مناسب  زمینه  که چرا 
خصوصی در حوزه برق فراهم نشد؟ چرا در صنعت 
و  نمی شود  ایجاد  گذاری  سرمایه  برای  بستر  برق 
انجام  پیمانکاری  قرارداد های  قالب  در  آنچه  حتی 
گرفته، به مشکل خورده و هزینه های آن از جانب 

دولت پرداخت نشده است.
هشدار های  و  تلاش ها  به  توجهی  بی  از  *انتقاد 

بخش خصوصی
سرمایه  کمیسیون  رئیس  چمنیان،  محمدعلی 
نیز اظهار  اتاق خراسان رضوی  بازار پول  گذاری و 
زمانی  تخصصی  کمیسیون های  کرد:  سخنانی  در 
خروجی  که  داشت  خواهند  را  لازم  کارآمدی 

تصمیمات آن ها نیز احصاء و پیگیری شود.
از  پیش  مهم ترین موضوع  ما  استان  در  افزود:  وی 
مثلث  و  اقتصادی  معین های  مبحث  کرونا،  شیوع 
به  که  بود  خطه  این  اقتصادی  و  فرهنگی  توسعه 
ابتکار استاندار سابق مطرح شد. کمیسیون سرمایه 
گذاری در این زمینه بررسی های متعددی داشت و 
حتی در تدارک برای برگزاری همایشی تحت عنوان 
تاب آوری اقتصادی ایران با نگاهی به این مدل بود، 
موضوع  این  استان،  مدیریتی  راس  در  تغییر  با  اما 
از دستور کار خارج شد و بخشی از آنچه احصاء و 

بررسی شده بود، بی نتیجه ماند.
چمنیان تصریح کرد: جلساتی مشترک با کمیسیون 

انرژی داشتیم و درباره اینکه عدم سرمایه گذاری در 
حوزه برق چه مشکلاتی به دنبال دارد، مباحثی را 
جمع بندی نمودیم؛ اما خروجی حاصل شده مورد 
توجه دستگاه های دولتی قرار نگرفت. در واقع صدای 
بخش خصوصی را نشنیدند و همین امر عاملی شد 
تا امروز با بحران تامین انرژی مواجه باشیم و جای 
تولیدی  و  بخش خصوصی  این  باز  که  دارد  تاسف 
است که بهای این بی توجهی را با قطعی های مکرر 

پرداخت می کند.
میان  موثر  ارتباط  یک  برقرار  خواستار  وی 
همگن  ساختار های  با  مشهد  اتاق  کمیسیون های 
خود در اتاق ایران شد و این اقدام را عامل اثرگذاری 

بیشتر کمیسیون های استانی برشمرد.
»علی کبیر«، دبیر اتاق مشهد در ابتدای این نشست 
با تاکید بر تلاش های صورت گرفته به منظور ارتقای 
عملکرد این کمیسیون ها عنوان کرد: از آنجایی که 
حضور  برای  محفلی  تخصصی،  ساختار های  این 
صاحبنظران هر بخش است، باید از فرصت مغتنم 
اقتصادی،  فعالان  آرای  بندی  جمع  برای  موجود 
انعکاس مطالبات و توامان پیشنهادات اثرگذار آن ها 

بهره بگیریم.
وی ادامه داد: با توجه به آغاز فعالیت دولت جدید 
در روز های آینده و اهمیت پیگیری مطالبات بخش 
خصوصی، چه در سطح استانی و چه در ابعاد ملی، 
درخواست داریم کمیسیون های تخصصی در جمع 
بندی و ارائه پیشنهادات اعضای خود فعالانه عمل 
کنند تا بتوانیم به یک بسته اقتصادی جامع برای 

استانمان دست پیدا کنیم.
* کمیسیون ها، بازوان مشورتی اتاق و پل ارتباطی 

با فعالان اقتصادی
راهبردی  نظارت  شورای  رئیس  امتی،  محمود 
همین  در  نیز  رضوی  اتاق خراسان  کمیسیون های 

بازوان  عنوان  به  کمیسیون ها  گفت:  خصوص 
اقتصادی،  فعالان  با  ارتباطی  پل  و  اتاق  مشورتی 
رشدی  به  رو  نسبتا  عملکرد  گذشته  سال  دو  در 
افرادی  نواب رئیس کمیسیون ها  داشته اند. روسا و 
موفق و صاحب نظر در تشکل ها هستند و همچنین 
خبره  کارشناسان  میان  از  غالباً  کمیسیون  دبیران 
و مؤثر انتخاب شده و توقع اتاق این است که این 

پویایی و نقش آفرینی افزایش پیدا کند.
وی با بیان اینکه، این جلسه حول دو محور می باشد 
اقتصادی  در حوزه  اتاق  پیشنهادی  بسته  ارائه  اولاً 
پیشنهادات  و  نظرات  اخذ  ثانیاً  و  جدید  دولت  به 
در مورد بهبود عملکرد کمیسیون ها، تصریح کرد: 
است  این  بر  تاکید  پیشنهادی  بسته  این  ارائه  در 
که کمیسیون های مختلف در حوزه تخصصی خود 
به صورت کارشناسی مباحث موردنظرشان را ارائه 
دهند. از طرفی، آنچه که جمع بندی می شود، باید 
خراسان  باشد.  داشته  کارآمدی  نیز  ملی  منظر  از 
و  ترانزیت  در حوزه گردشگری، کشاورزی،  رضوی 
حمل و نقل، پایانه های مرزی، معدن، سرمایه گذاری 
افغانستان دارای نقشی ملی  خارجی و صادرات به 
بوده و پیشنهاداتش می تواند از این زاویه پیگیری و 

در سطح گسترده تری به مرحله اجرا درآید.
وی یادآور شد: برای پویایی هر چه بیشتر کمیسیون 
ها، اتاق به نوعی سرمایه گذاری کرده است و تلاش 
دارد تا با بهره گیری از ظرفیت های موجود اتاق نظیر 
شورای پژوهش، آموزش، شورای گفتگو و واحد بین 
اتاق های مشترک، کمیسیون های متناظر  الملل، 
در اتاق ایران و کمیسیون های تلفیقی و... خروجی 
این ساختار های تخصصی را در سطحی بالاتر و با 
این ظرفیت ها هنوز  نماید.  پیگیری  بیشتر  کیفیت 
آن طور که باید مورد بهره برداری قرار نگرفته است.
با  ایران  اقتصادی  دیپلماسی  رفتار  در  *لزوم دقت 

دیگر کشور ها
سپس تریبون در اختیار محسن خندان دل، رئیس 
اتاق  عمران  و  مهندسی  فنی،  خدمات  کمیسیون 
بازرگانی خراسان رضوی قرار گرفت؛ او در توضیح 
جدید  جمهور  رئیس  از  ملی  و  استانی  انتظارات 
گفت: یکی از بزرگترین مشکلات امروز ما در حوزه 
تجاری، نقش و وظیفه دستگاه دیپلماسی کشور در 
دیپلماسی  رویه های  کشورهاست.  دیگر  با  تعامل 
خارجی ما باید اصلاح شود تا تقویت روابط اقتصادی 
محقق گردد. امروز در حوزه دستگاه دیپلماسی چه 
اتفاقی افتاده است که مبادلات ما با افغانستان فقط 
به حوزه کالایی محدود شده و این در حالی است 
که این کشور همسایه در مسیر بهسازی و نوسازی 
قرار گرفته است، اما ما سهمی از بازار خدمات فنی 

و مهندسی آن نداریم.
گذاری  مناسب سرمایه  بستر  ایجاد  داد:  ادامه  وی 
بهبود مستمر محیط کسب  قانون  اجرای  خارجی، 
و  مدیران  توانمندی  و  تجربه  از  استفاده  کار،  و 
کارشناسان فارغ از نگاه سیاسی و جناحی، نگاه ویژه 
اصلاح  خصوصی،  بخش  تشکل های  با  مشارکت  و 
قوانین بانکی، مالیاتی و بیمه ای در حمایت از تولید 
و بازنگری در شناسایی مصوبات و دستورالعمل های 
بخش  که  هستند  مسائلی  دیگر  تولید،  مخل 
خصوصی در قواره ملی از دولت جدید انتظار دارد.

جامع  و  کامل  اجرای  ما  انتظار  اینکه  بیان  با  وی 
است،  کار  و  کسب  محیط  مستمر  بهبود  قانون 
عنوان کرد: استفاده از مدیران و کارشناسان بخش 
دولت  در  کارگروه  یک  شکل  به  باید  خصوصی 
مدنظر قرار گیرد. بحث دیگر، بازنگری در شناسایی 
مصوبات و قوانین محل کسب و کار و تولید است. 
علی رغم اینکه در مجلس کمیسیونی در این باره 
ایجاد شده؛ عملا خروجی مطلوبی را در این زمینه 
متن کامل
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مجوز احداث 1۰ هزار مگاوات نیروگاه صادر شد/ مجوز ساخت 
نیروگاه برای صنایع آنی صادر می شود

مدیرعامل شرکت تولید نیروی برق حرارتی گفت: امروز مجوز ساخت این نیروگاه ها صادر شد تا بخش 
صنعت که بخش پرمصرف کشور است بتواند برای خود نیروگاه بسازد و ساخت 1۰ هزار و 536 مگاوات 

نیروگاه به بخش صنعت محول گردید.

به گزارش فارس به نقل از شبکه خبر، محسن طرزطلب، با بیان اینکه پیش بینی می شود نیروگاه های جدید 
صنایع تا سه سال آینده راه اندازی شوند، افزود: از چند ماه قبل تاکنون مذاکراتی بین وزارت صنعت، معدن 
با وزارت نیرو در جریان بود که بر اساس آن قرار شد وزارت صمت و واحد های صنعتی برای  و تجارت 
سرمایه گذاری در بخش نیروگاه های حرارتی اقدام کنند که درخواست رسمی آن ها چهار روز قبل به دست 

ما رسید.
وی افزود: امروز مجوز ساخت این نیروگاه ها صادر شد تا بخش صنعت که بخش پرمصرف کشور است بتواند 

برای خود نیروگاه بسازد و ساخت ۱۰ هزار و ۵۳۶ مگاوات نیروگاه به بخش صنعت محول گردید.

از  ایران  حرارتی  برق  تولید  شرکت  مدیرعامل 
یورویی بخش صنعت در  میلیارد  سرمایه گذاری ۶ 
ساخت این نیروگاه ها توسط بخش صنعت خبر داد 
و گفت: پیش بینی می کنیم از زمان ساخت سه سال 
به  ترکیبی  سیکل  نیروگاه های  این  تا  بکشد  طول 

بهره برداری برسد.
*مجوز هر بخش صنعت برای ساخت نیروگاه ظرف 

چند ساعت صادر می شود
طرزطلب افزود: برای تشویق و مساعدت و همکاری 
وزارت  به  کار  این  در  تسریع  و  صنعت  بخش  با 
صنعت و صنایع بزرگ اعلام کردیم آمادگی داریم 
واحد های گازی را که در اختیار ماست در اختیار 
آن ها قرار دهیم تا با توجه به نگرانی بابت مصرف 
نیروگاه  به  را  آن ها  نیروگاه ها،  این  در  گاز  بالای 
اعلام  همچنین  و  کنند  تبدیل  ترکیبی  سیکل 
آمادگی کردیم که زیرساخت هایی که مجوز ساخت 
آن ها را نیز قبلا اخذ کرده بودیم را در اختیار بخش 

صنعت قرار دهیم.
وی تصریح کرد: در هر دو روش بر اساس قوانین و 
مقررات موجود و از جمله قانون بودجه سال جاری 
داشته  صنعت  بخش  با  خوبی  همکاری  می توانیم 

باشیم.
بخش  نیروگاه های  پراکندگی  همچنین  طرزطلب 
صنعت را در اکثر استان های صنعتی جنوب غرب، 
اعلام  کشور  مرکز  و  شمال  و  جنوب  شمال شرق، 
کرد و افزود: این ظرفیت بر اساس ۱۳ نقشه و پلان 

عملیاتی ایجاد می شود.
گفت:  ایران  حرارتی  برق  تولید  شرکت  مدیرعامل 
درخواست  که  مصرف  پر  صنعتی  بخش  هر  برای 
مجوز تاسیس نیروگاه را به شرط تامین مالی توسط 
خود صنعت داشته باشد، ظرف کمتر از چند ساعت 

مجوز صادر می کنیم.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از صدا و سیما، 
مصطفی رجبی مشهدی افزود: با همکاری مشترکان 
در سراسر کشور، مصرف برق اندکی کاهش یافته و 

شبکه برق پایدارتر شده است.
بخشی  مشترکان،  همکاری  دنبال  به  گفت:  وی 
و  فولاد  صنایع  در  شده  اعمال  محدودیت های  از 
سیمان رفع شده تا این صنایع بتوانند یک شیفت 

کاری را در شب به تولید بپردازند.
 ۷۰۰ حاضر  حال  در  داد:  ادامه  مشهدی  رجبی 
بخش  در  شده  اعمال  محدودیت های  از  مگاوات 

صنایع فولادی و سیمانی کاهش یافته است.

کاهش محدودیت ها در مصرف 
برق صنایع فولاد و سیمان

محدودیت های  رفع  از  برق  صنعت  سخنگوی 
 8 کاری  نوبت  یک  در  سیمان  و  فولاد  صنایع 
ساعته به دنبال همکاری مردم در کاهش مصرف 

و پایداری شبکه برق، خبر داد.
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متن کامل

به گزارش ایسنا، طبق اعلام توانیر، بررسی های کارشناسی نشانگر آن است که توان برق مصرفی مرکز کشف 
شده که ۷۰۰۰ ماینر را در خود جای داده بود، معادل مصرف برق حدود ۸۰۰۰۰ خانوار با مصرف متعارف  است.

خوشبختانه هماهنگی های لازم و  بسیار خوبی میان صنعت برق، قوه قضاییه، نیروی انتظامی و سایر نهادهای 
مرتبط در این خصوص وجود دارد که آمار 2۰۰ هزار دستگاه کشف شده نیز نتیجه همین همکاری هاست.

برخلاف آنچه در خبرها بیان می شود، شناسایی مراکزی که به استخراج غیرمجاز رمز ارز مشغول هستند چون از 
روش های غیرمتعارف و غیرمعمول برای تامین برق دستگاه های خود استفاده می کنند، راحت نیست و باید از 

روش های پیچیده ای و فنی برای شناسایی آنها استفاده کرد.

بهرام سرمست روز سه شنبه در پایان آیین کلنگ زنی 
طرح شهرک تخصصی انرژی خورشیدی و صنایع وابسته 
قم در گفت و گو با خبرنگاران ظرفیت بالقوه این استان 
برای احداث نیروگاه های خورشیدی را مورد توجه قرار داد 
و افزود: این استان بیش از ۱۰ ماه از سال روزهای آفتابی 

دارد که هفت ماه آن روزهای بلند آفتابی است.
وی ادامه داد: این یک مزیت برای این استان به شمار 
می آید که می تواند در شرایط کم آبی، کمبود انرژی هایی 

که از منابع آبی تامین می شود را جبران کند.
سرمست این موضوع را برای همه صنایع استان یک اصل 
و اساس و یک پشتیبان توصیف و خاطرنشان کرد: این 
مساله با نیازهای آینده کشور و نسل جدید نیز متناسب 
است و ما مطابق با این اولویت این کلنگ زنی را انجام 

دادیم.
وی در ادامه تصریح کرد: درخواست من از دست اندرکاران 
اجرایی به ویژه وزارت نیرو این است که از تولیدکننده و 
چنین  در  که  گذارانی  سرمایه  مخصوصا  سرمایه گذار 
صنایع و کارآفرینی هایی که متناسب با نیازهای بشری و 
پاسخگوی بحران های زیست محیطی می باشد، حمایت 

کنیم.
شهرک های صنعتی تخصصی حلقه مفقوده قم است

اقتصادی استانداری قم نیز در  امور  معاون هماهنگی 

استاندار قم:

تامین برق از انرژی خورشیدی 
جزو سیاست های راهبردی قم 

است
قم - ایرنا - استاندار قم گفت: استفاده از انرژی 
سیاست های  جزو  برق  تولید  برای  خورشیدی 
راهبردی استان و کشور و همچنین از مهمترین 

برنامه های اقتصاد مقاومتی می باشد.

سه نکته مهم درباره کشف مزرعه ای با 7۰۰۰ ماینر
به دنبال انتشار اخباری در خصوص"کشف بزرگترین مزرعه غیرمجاز استخراج رمز ارز" و آمار و ارقام 

غیرواقعی از میزان مصرف این مرکز، شرکت توانیر مواردی را اعلام کرد.

گفت و گو با خبرنگاران فلسفه ایجاد شهرک های صنعتی 
تخصصی را حائز اهمیت دانست و گفت: این شهرک ها، در 

کل کشور و از جمله قم یک حلقه مفقوده هستند.
مهرداد غضنفری آغاز عملیات اجرایی طرح فوق را گام 
آغازین برای حرکت در این مسیر دانست و یادآور شد: 
یکی از روش های تامین کسری برق، ایجاد نیروگاه های 
خورشیدی به ویژه در استان های برخوردار از این قابلیت 
است. غضنفری با بیان اینکه قم به دلیل روزهای آفتابی 
زیادی که در طول سال دارد، شرایط  لازم برای نیروگاه های 
خورشیدی را دارا است بیان داشت: خوشبختانه پس از 
تدوین فرصت های سرمایه گذاری یکی از تکالیفی که برای 
شرکت شهرک های کشاورزی منظور شد، صدور مجوز 
برای متقاضیان سرمایه گذاری در طرح نیروگاه خورشیدی 
است. وی افزود: سرمایه گذاران خارجی زیادی در ارتباط 
با احداث نیروگاه های خورشیدی به قم مراجعه کردند، که 

هنوز نیز پرونده آنها مفتوح است.
وی با اشاره به تردیدهایی که برای خرید برق تولیدی از 
این نیروگاه ها در بین سرمایه گذاران وجود دارد افزود: 
در صورت حل مشکل، ما در مسیر تامین برق از انرژی 
خورشیدی موارد متعددی را شناسایی کردیم و جلو 

خواهیم رفت.
معاون استاندار قم همچنین با اشاره به احداث نخستین 
شهرک تخصصی انرژی خورشیدی و صنایع وابسته در 
کیلومتر 2۰ جاده قدیم قم - تهران  یادآور شد: این طرح 
پایین دست و  در حقیقت محل تاسیس کارخانه های 
بالادست ایجاد پنل های انرژی خورشیدی است که بخش 

عمده ای از آن از محل واردات بوده که گام موثری است.
وی ظرفیت تولید برق در این نیروگاه را بیش از ۳۰ 
مگاوات ذکر کرد و گفت: برای این نیروگاه 2۰۰ هکتاری، 
2۴ هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری شده و ۹۵۰ تنَ 
به شکل مستقیم و 2۰ هزار تنَ نیز به صورت غیر مستقیم 

و پیوسته اشتغال زایی دارد.

https://www.irna.ir/news/84402626/%D8%AA%D8%A7%D9%85%DB%8C%D9%86-%D8%A8%D8%B1%D9%82-%D8%A7%D8%B2-%D8%A7%D9%86%D8%B1%DA%98%DB%8C-%D8%AE%D9%88%D8%B1%D8%B4%DB%8C%D8%AF%DB%8C-%D8%AC%D8%B2%D9%88-%D8%B3%DB%8C%D8%A7%D8%B3%D8%AA-%D9%87%D8%A7%DB%8C-%D8%B1%D8%A7%D9%87%D8%A8%D8%B1%D8%AF%DB%8C-%D9%82%D9%85-%D8%A7%D8%B3%D8%AA
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"محسـن  ایرنـا،  اقتصـادی  خبرنـگار  گـزارش  بـه 
خبـری  نشسـت  در  چهارشـنبه  روز  طرزطلـب" 
افـزود: صنایـع بـزرگ و پر مصرف فـولادی، معدنی 
و فلـزی  از مدتـی پیـش درخواسـت مجـوز بـرای 
احـداث واحدهـای خودتامیـن و خود مصـرف برق 

داشـتند کـه مـورد بررسـی قـرار گرفتـه بـود.
وی ادامـه داد: وزیـر صنعـت، معـدن و تجارت طی 
جلسـه ای که با این صنایع داشـت ۱۳ درخواسـت 
را مـورد بررسـی قرار داد و در نهایت لیسـتی آماده 

و به وزارت نیرو ارسـال شـد.
شـانزدهم  روز  گفـت:  حرارتـی  بـرق  مدیرعامـل 
تیرمـاه معـاون طـرح و برنامه  وزیـر صنعت، معدن 
و تجـارت درخواسـت صدور مجـوز ۱۰ هزار و ۵۳۶ 
مـگاوات ارائـه داد که روز گذشـته موافقـت اصولی 

آن صادر شـد.
طرزطلـب ادامـه داد: فـولاد مبارکه بـرای یک هزار 

و ۵۰۰ مـگاوات ظرفیـت جدید، منطقـه ویژه خلیج 
فـارس بـرای یـک هـزار و ۵۰۰مـگاوات، آلومینیوم 
المهـدی بـرای ۵۰۰ مـگاوات، چادرملـو بـرای هزار 
مـگاوات و گل گهـر فـاز 2 بـرای یـک هـزار و ۳۰۰ 
مـگاوات از جملـه صنایعـی بودنـد کـه درخواسـت 

شتند دا
مـا  گفـت:  حرارتـی  بـرق  شـرکت  عامـل  مدیـر 
موافقتنامـه اصولـی را صـادر کرده و بـه علاقمندان 
اعـلام کردیم که مسـاعدت های لازم جهت تسـریع 

در کار انجـام خواهـد شـد.
طرزطلـب گفـت: مـا واحدهـای گازی در اختیـار 
اختیـار  در  را  آنهـا  می توانیـم  کـه  داریـم  خـود 
تـا  دهیـم  قـرار  معدنـی  و  فـولادی  شـرکت های 
تبدیـل بـه سـیکل ترکیبـی شـوند. ایـن نیروگاه ها 
در حـال بهره بـرداری بـوده و به لحاظ سـوخت نیز 

مشـکلی ندارنـد.
وی یـادآور شـد: هـر متقاضـی بخـش صنعـت کـه 
از ایـن مسـیر ورود کنـد هـم بـه تـوان تولیـد برق 
کشـور اضافـه کـرده و هـم باعـث مـی شـود کـه 

سـوخت جدیـد بـه مصـرف نرسـد.
طرزطلـب بیـان داشـت: عـلاوه بـر ایـن سـاختگاه 
لازم بـرای سـرمایه گذاری و احداث نیـروگاه جدید 
نیـز داریـم کـه می توانیـم بـه متقاضیـان بخـش 

صنعـت واگـذار کنیـم.
حجـم  حرارتـی  بـرق  شـرکت  عامـل  مدیـر 
 ۶ را  شـده  یـاد  صنایـع  توسـط  سـرمایه گذاری 
میلیـارد یورو بـرای تولید ۱۰ هـزار و ۵۳۶ مگاوات 

کـرد. عنـوان  بـرق 
بـرای اجـرای  وی گفـت: مـدت اجـرای پروژه هـا 
سـیکل ترکیبـی سـه سـال و در بخـش گاز ۱۵ تـا 
۱۸ مـاه خواهـد بـود کـه عمـده تجهیـزات نیـز از 

داخـل کشـور قابـل تامیـن اسـت

مدیرعامل شرکت برق حرارتی:

مجوز احداث نیروگاه برای 
صنایع صادر شد

تهران- ایرنا- مدیر عامل شرکت مادر تخصصی 
تولید نیروی برق حرارتی ایران گفت: مجوز لازم 
برای احداث نیروگاه توسط صنایع بزرگ صادر 

شد.

خاموشی های برخی مناطق صفر 
شده است/ آمادگی وزارت نیرو 

برای واگذاری ۴ نیروگاه
رئیس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
حدودی  تا  کشور  مناطق  از  برخی  در  گفت: 

خاموشی ها یا کم شده یا به صفر رسیده است.

مجلس  انرژی  کمیسیون  رئیس  حسنوند  فریدون 
پارلمانی  خبرنگار  با  گفتگو  در  اسلامی  شورای 
این  پیگیری های  به  اشاره  با  تسنیم،  خبرگزاری 
گفت:  اخیر  خاموشی های  کاهش  برای  کمیسیون 
هفته گذشته جلسه ای را با وزیر نیرو در کمیسیون 
آن  به مصوبات  توجه  با  که  داشتیم  زمینه  این  در 
جلسه وزارت نیرو روز گذشته به ۱۳ واحد از صنایع 

مجوز تولید بیش از ۱۰ هزار مگاوات برق را داد.
برق خودشان  این صنایع  مقرر شد  داد:  ادامه  وی 
را از طریق نیروگاه هایی که احداث می کنند تأمین 
باشند به شبکه  و در مواقعی که برق مازاد داشته 

سراسری کشور تحویل دهند.
نماینده اندیمشک در مجلس با اعلام اینکه "طبق 
مذاکره ای که با وزیر نیرو داشتیم قرار شد به نحوی 
به  بخواهد  اگر  خصوصی  بخش  که  شود  اقدام 
برطرف  صادرات  موانع  کنند  اقدام  برق  صادرات 
شود"، عنوان کرد: اگر این اقدام انجام شود بخش 
خصوصی در مواقع لزوم می تواند برق ارزان به شبکه 

وارد کند.
رئیس کمیسیون انرژی مجلس با اشاره به واگذاری 
 ۴ داشت:  اظهار  خصوصی  بخش  به  نیروگاه  چند 
نیروگاه داریم که ۴ هزار مگاوات تولید برق گازی 
دارند طی جلسه ای که روز گذشته با وزیر داشتیم 
آنها این آمادگی را اعلام کردند که این نیروگاه ها را 

به صنایعی که آمادگی دارند واگذار کنند و بخش 
بخار آنها را که حدود 2۰۰۰ مگاوات است راه اندازی 
کنند و از طریق واگذاری این ۴ نیروگاه منابعی را 
که به دست می آید صرف تکمیل سایر نیروگاه های 

نیمه تمام کنند.
حسنوند با اعلام اینکه مصوبات جلسه هفته گذشته 
کمیسیون با وزیر نیرو تا حدودی اجرایی شده است، 
نیرو مصوبات  وزیر  با  روز گذشته  در جلسه  افزود: 
بررسی  مورد  بند  به  بند  کمیسیون  گذشته  هفته 
کوتاه مدت  بخش های  که مشخص شد  گرفت  قرار 
و  شده  اجرا  بخشی شان  خاموشی ها  کاهش  برای 
بخشی نیز در حال اجرا شدن است و در برخی از 
مناطق کشور تا حدودی خاموشی ها یا کم شده یا 

به صفر رسیده است.
در  که  اقداماتی  با  امیدواریم  کرد:  تصریح  وی 
روزهای آینده صورت می گیرد باقی مصوبات جلسه 
هفته گذشته کمیسیون نیز عملیاتی شود تا شاهد 

کاهش خاموشی ها در سراسر کشور باشیم.
رئیس کمیسیون انرژی مجلس گفت: در ارتباط با 
اتفاقات اخیر نیز گزارشی را تدوین و تقدیم رئیس 

مجلس و نمایندگان خواهیم کرد.
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اقتصاد ایران و جهان

ــن  ــد حس ــوان، محم ــگاران ج ــگاه خبرن ــادی باش ــروه اقتص ــرژی گ ــاد و ان ــگار اقتص ــزارش خبرن ــه گ ب
متولــی زاده مدیــر عامــل توانیــر در برنامــه زنــده تلویزیونــی گفــت: طبــق قانــون مراکــز حســاس ماننــد 

ــتند. ــور هس ــزل ژنرات ــتگاه دی ــیما دارای دس ــی صداوس ــتان ها و حت بیمارس
ــان  ــمت خودش ــی از س ــتند کوتاه ــل نیس ــتگاه ها متص ــن دس ــه ای ــی ب ــر جای ــع اگ ــه داد:در واق او ادام

ــق چــک می شــود. ــور دقی ــه ط ــژه ب ــز حســاس و وی ــرق مراک ــه ب ــد ک ــه نمان اســت، ناگفت
ــی  ــم تمام ــر ه ــای اخی ــت و در روز ه ــرف اس ــه مص ــد ب ــی از تولی ــای واقع ــه معن ــرق ب ــزود: ب او اف

مدیرعامل توانیر؛

مراکز حساس به فکر برق اضطراری باشند! / از مردم بخاطر 
خاموشی عذرخواهی می کنم

متولی زاده گفت: طبق قانون مراکز حساس مانند بیمارستان ها و حتی صداوسیما دارای دستگاه دیزل 
ژنراتور هستند. در واقع اگر به این دستگاه ها متصل نیستند کوتاهی از سمت خودشان است،

ــا ظرفیــت کامــل داخــل مــدا ر  نیروگاه هــای مــا ب
ــدی  ــدگان جدی ــرف کنن ــن مص ــد و همچنی بودن
ــرای شــبکه  ــه می شــوند مشــکلاتی را ب ــه اضاف ک

ــرد. ــاد می ک ــرق ایج ــع ب توزی
متولــی زاده گفــت: طــول شــبکه های بــرق ایــران 
حــدود 2۵ برابــر دور کــره زمیــن اســت کــه ایــن 
شــبکه ها همــواره در معــرض حوادثــی ماننــد 
برخــورد شــاخ و بــرگ درختــان، تصــادف اتومبیــل 
بــا تیر هــای بــرق و... قــرار دارنــد کــه باعــث بــروز 

ــوند. ــته می ش ــی های ناخواس خاموش
ــه  ــواردی ک ــز م ــه ج ــرد: ب ــان ک ــی زاده بی متول
ناشــی از حــوادث در شــبکه بــوده اســت، درچنــد 
روز گذشــته خاموشــی برنامــه ریــزی شــده و 

ــم. ــته ای ــی نداش ــش خانگ ــی در بخ عموم
مدیرعامــل توانیــر بــا تقدیــر از همــکاری خــوب و 
ــیما  ــدا و س ــژه ص ــه وی ــانه ها و ب ــه رس ــر هم موث
ــرف  ــه مص ــد ب ــی از تولی ــرق کالای ــرد: ب ــان ک بی
اســت بــه طــوری کــه هــر کار کوچکــی، بلافاصلــه 

ــد. ــان می ده ــرق نش ــبکه ب ــود را در ش ــر خ اث
متولــی زاده ادامــه داد: بــه طــور مثــال اگــر 
مشــترکانی کــه از کولــر گازی اســتفاده می کننــد، 
درجــه کولر هــای گازی خــود را بــه جــای ۱۸ 
روی 2۵ تنظیــم کننــد، 2۰ درصــد از مصــرف 
ــه از  ــی ک ــر در منازل ــد و اگ ــش می یاب ــرق کاه ب
ــن  ــد ای ــود، از دور کن ــتفاده می ش ــی اس ــر آب کول
ــه شــود، باعــث کاهــش  ــوع کولر هــا بهــره گرفت ن

ــد. ــد ش ــرق خواه ــرف ب ــدی مص ۴۰ درص
وی در عیــن حــال بــا اشــاره بــه ایــن کــه در ســه 
ــرای مشــارکت  ــا دعــوت از مــردم ب روز گذشــته ب
ــرف  ــت مص ــدف مدیری ــا ه ــی ب ــی جمع در پویش
بــرق در یــک ســاعت خــاص، شــاهد کاهــش ۴۰۰ 
ــد  ــم، تاکی ــرق بودی ــرف ب ــی مص ــا ۵۰۰ مگاوات ت

ــاط دقیقــی کــه صــدا و  ــه ارتب ــا توجــه ب ــرد: ب ک
ــی در  ــه خوب ــاهد تجرب ــردم دارد، ش ــا م ــیما ب س
ایــن خصــوص هســتیم، امــا ایــن حــرکات نیــاز بــه 
ــادت  ــار و ع ــک رفت ــه ی ــل شــدن ب ــداوم و تبدی ت

ــی دارد. عموم
ــز  ــرق مراک ــن ب ــاره تامی ــر درب ــل توانی مدیرعام
ــه  ــن ک ــان ای ــا بی ــز ب ــتان نی ــاس و بیمارس حس
ــتان ها  ــز حســاس و بیمارس ــون مراک براســاس قان
ــند  ــز باش ــراری مجه ــرق اضط ــتم ب ــد سیس بای
چراکــه گذشــته از کمبــود بــرق، احتمــال حادثــه 
همــواره در شــبکه وجــود دارد، تاکیــد کــرد: 
ــز را تامیــن  ــن مراک ــرق ای ــه خطوطــی کــه ب البت
ــرار  ــورد رســیدگی ق ــژه م ــه طــور وی ــد، ب می کنن

می گیرنــد.
اقتصــاد  خصــوص  در  همچنیــن  زاده  متولــی 
صنعــت بــرق نیــز ظهــار داشــت: در حــال حاضــر 
عرضــه  و  تولیــد  دنیــا  در  را  بــرق  ارزانتریــن 
می کنیــم کــه البتــه همیــن موضــوع باعــث 
ــرق  ــرف ب ــت مص ــرای مدیری ــا ب ــش انگیزه ه کاه

ــت. ــده اس ش
مدیرعامــل توانیــر یــاداور شــد: طبــق قانــون، مابــه 
التفــاوت قیمــت تکلیفــی فــروش بــرق بــا قیمــت 
تمــام شــده، براســاس اســناد رســمی حسابرســی 
شــده، بایــد بــه صنعــت بــرق پرداخــت شــود کــه 
ــارد  ــزار میلی ــرق ۶۰ ه ــت ب ــن لحظــه صنع ــا ای ت

تومــان بابــت ایــن مابــه التفــاوت طلبــکار اســت.
ــک  ــاره کشــف ی ــی زاده در عیــن حــال در ب متول
مرکــز غیرمجــاز رمــز ارز کــه گفتــه می شــود 
ــرف  ــرق مص ــتان ب ــد اس ــرف چن ــدازه مص ــه ان ب
می کــرد نیــز گفــت: واقعیــت آن اســت کــه تــوان 
مصرفــی ایــن مرکــز معــادل مصــرف بــرق حــدود 

ــارف اســت. ــا مصــرف متع ــوار ب ــزار  خان ۸۰ ه
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انرژی های  تخصصی  کمیته  رئیس  کبیری،  کریم 
تجدیدپذیر سندیکای صنعت برق به محقق نشدن 
اهداف برنامه ششم توسعه در حوزه افزایش تولید 
تصریح  و  پرداخت  پذیر  تجدید  انرژی های  از  برق 
کرد: تا قبل از سال ۸۹ هیچ قانونی برای ورود بخش 
خصوصی به حوزه تجدیدپذیر وجود نداشت و عملا 
به  بود  شده  انجام  حوزه  این  در  که  چیزی  کشور 
طرح سازمان انرژی اتمی در سال ۷۵ برای نیروگاه 
بادی منجیل بر می گشت و سازمان های انرژی های 
نو وزارت نیرو آن را در دست گرفت و نیروگاه بادی 
زمین  نیروگاه  ادامه  در  احداث کرد.  را هم  بینالود 
گرمایی مشکین شهر نیز احداث شد که اکنون هم 

عملیاتی نشده است.
 ۱۰ احداث  نامه  تفاهم   ۸۹ سال  در  افزود:  وی 
وزارتخانه های  توسط  کشور  در  بادی  نیروگاه  هزار 
نیرو و دفاع امضا شد که این دو وزارتخانه به این 
نتیجه رسیدند که اگر قانون دولتی پیرامون این امر 
نباشد این پروژه به مرحله عملیاتی شدن نمی رسد. 
بر  بالغ  از سال ۸۹ تاکنون  این که  بیان  با  کبیری 
پروسه  این  وارد  خصوصی  بخش  در  شرکت   ۳۰۰

شده اند، تاکید کرد: بخش هایی که در سال ۱۳۷۵ 
برای تولید توربین های بادی مگاواتی شکل گرفته 
بودند موفق شدند در سال ۱۳۹۳ به سرانجام برسند 

و نیروگاه بادی تاکستان را احداث کنند.
هم  که  هستیم  این  شاهد  امروز  خوشبختانه 
تولیدکنندگان  هم  و  بادی  بخش  تولیدکنندگان 
از  منتها  اند  گرفته  شکل  خورشیدی  بخش 
استفاده  نیرو  وزارت  فعلی  موجود  ظرفیت های 
درستی نمی شود که دلیلش نیز به این موضوع بر 
می گردد که در قانون خرید تضمینی آورده شده بود 
که منابع آن از محل تعیین عوارض در قبوض برق 
اعتراض  امر  این  به  ساتبا  شرکت  اما  شود،  تعیین 
کرد و معتقد بود که منابع از این محل بسیار کم 
است و تمام بودجه اش را باید برای نیروگاه هایش 
خرج می کند و درآمدی برای احداث نیروگاه جدید 
ندارد. رئیس کمیته تخصصی انرژی های تجدیدپذیر 

رئیس کمیته انرژی های تجدیدپذیر سندیکا:

مشکل اصلی صنعت برق 
سیاستگذاری است

کریم کبیری، رئیس کمیته انرژی های تجدیدپذیر 
سندیکای صنعت برق گفت: در سال ۹8 با توجه 
به افزایش نرخ ارز وزارت نیرو یک گزارشی را 
ابلاغ کرد تا طی آن 3۰ درصد افزایش تعرفه های 
خرید تضمینی برق اعمال شود اما این طرح به 
دلیل نوسانات شدید ارز جذابیت سرمایه گذاری 
را از دست داد و متاسفانه این ابلاغیه از کارایی 

افتاد.

سندیکای صنعت برق ادامه داد: در حالی که در ماده 
۶۱ تا ۶۳ قانون اصلاح الگوی مصرف این امر پیش 
بینی شده بود که از محل سوخت صرفه جویی شده 
باید اقدامات مقتضی صورت گیرد، ولی ساتبا برای 

زنده کردن این بودجه هیچ اقدامی صورت نداد.
 در سـال ۹۸ بـا توجـه بـه افزایـش نـرخ ارز وزارت 
آن  ابـلاغ کـرد کـه طـی  را  نیـرو یـک گزارشـی 
تضمینـی  خریـد  تعرفه هـای  افزایـش  ۳۰درصـد 
بـرق اعمـال خواهـد شـد، امـا این طـرح بـه دلیل 
نوسـانات شـدید ارز جذابیت سـرمایه گـذاری را از 
دسـت داد و متاسـفانه ایـن ابلاغیـه از کارایـی افتاد.
در  گفت:  و  کرد  اشاره  ارز  نرخ  افزایش  به  کبیری 
ارز،  نرخ  درصدی   22۰ رشد  رغم  به   ۱۴۰۰ سال 
آقای اردکانیان، وزیر نیرو ۴۰ درصد بیشتر تعرفه ها 
را افزایش نداد؛ ضمن این که بندی را در این طرح 
شرکت ها  این  به  بود  بودجه  اگر  که  کردند  اضافه 

می دهند، اما اگر نداشته باشند در سامانه بدهی های 
بنابراین  می شود  ثبت  گذاران  سرمایه  به  دولت 
سرمایه گذاران از این امر استقبال نکردند. به گفته 
وی، از اوایل سال ۹۸ تاکنون دولت به دلیل عدم 
خود  معطل  را  حوزه  این  موقع  به  گیری  تصمیم 
تجدیدپذیر  انرژی های  از  اگر  قطعا  است،  کرده 
حمایت می شد و سامانه های خورشیدی پشت بامی 
رشد پیدا می کرد همه مردم کشور خودشان نیروگاه 

دار کوچک بودند.
اسـتخراج  ارتبـاط  مـورد  در  مسـوول  مقـام  ایـن 
رمـزارز و خاموشـی ها توضیـح داد: دولـت مقصـر 
ارز  رمـز  مـزارع  را  اخیـر  خاموشـی های  اصلـی 
می دانـد، هم اکنـون رقمی حدود ۱۵هـزار مگاوات 
کسـری بـرق در کشـور وجـود دارد که ایـن دور از 
انصـاف اسـت که ضعف خود در سـال های گذشـته 
حـال  در  بیاندازیـم.  بخش هـا  دیگـر  دوش  بـه  را 
حاضـر بایـد ظرفیـت اسـمی کشـور بـه ۱۰۰هـزار 
مـگاوات می رسـید کـه ۵ درصـد )۵۰۰۰ مـگاوات( 
آن بایـد از طریـق انرژی هـای تجدیدپذیـر تامیـن 
آخریـن  طبـق  می کـرد.  تولیـد  بـرق  و  می شـد 
آمار هـا از کارشناسـان مـزارع رمـزارز مجـاز چیزی 
حـدود ۱۰۰۰ تـا ۱2۰۰ مـگاوات بـرق را مصـرف 
می کننـد، امـا آمـاری از سـوی مـزارع غیرمجاز در 

دسـت نیسـت.
وی بـه مصوبـه مجلـس در حـوزه رمـز ارز اشـاره 
کـرد و افـزود: مجلس طبق ۴ مـاده طرحی را برای 
رمـز ارز هـا ارائـه کرده اسـت، امـا در ایـن طرح هم 
هیـچ نشـانه ای از انرژی هـای تجدیدپذیـر نیسـت 
کـه مطالعـه آن نشـان می دهـد بـه جـای توسـعه 
انرژی هـای تجدیدپذیـر در کشـور بـه فکـر درآمـد 
بخـش دولتـی اسـت کـه ایـن موضـوع دوبـاره رو 
آوردن بـه سـوخت فسـیلی و آلایندگـی بالاسـت.
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کسب وکار به زبان ساده

از ساخته خود محافظت کنید!
برگرفته از کتاب: چگونه این )کسب و کار( را ساختم : من بیشتر زندگی خود را در شهرها به سر 
برده ام. با این حال، در همان معدود مواردی که از فرغون استفاده کرده ام، با مشکل گیر کردن آن 
در سطوح ناصاف و به هم خوردن تعادل خود و محتویاتش مواجه شده ام. آیا شما هم تجربه استفاده 
از فرغون را دارید؟ سعی کرده اید که آن را از یک پله یا یک مانع رد کنید و بارش خالی شود؟ 

مستاصل کننده است!

متن کامل

اگر راه بهتری وجود داشت، چطور؟ اگر فرغون شما 
به جای چرخ، یک توپ در جلوی خود داشت، چه 
می شد؟ همچنین اگر توپ آن امکان چرخش ۳۶۰ 
درجه را داشت و قسمت بار هم طراحی مجدد شده 
نیست  نیازی  باشد؟  داشته  بیشتری  ثبات  تا  بود 
این  از  پیش  توپی  فرغون  بگردید.  این  از  بیش 
زندگی  که  کنید  باور  است!  شده  تولید  و  اختراع 
زندگی  باید  که  همان طور  می دهد؛  تغییر  را  شما 
مخترع آن، جیمز دایسون  )James Dyson( را 
متحول می کرد. اما او پس از یک دهه سخت کوشی، 
و  فرصت طلب  فروش  مدیر  یک  به عنوان  فعالیت 

در  موفق،  شرکتی  هیات مدیره  از  کوچکی  عضو 
زندگی اش شکست خورد  قضایی  پرونده  مهم ترین 

و چیز خاصی از این اختراع برایش نماند.
چیز  هر  از  بیش  دایسون،  جیمز  شهرت  امروزه، 
او  نام  که  است  کیسه ای  بدون  دلیل جاروبرقی  به 
از  یکی  به  را  او  جاروبرقی  این  می کشد.  یدک  را 
ثروتمندترین افراد بریتانیا تبدیل کرد. اما در دهه 
اولیه  ایده   ۵۰۰۰ آنکه  از  پیش  مدت ها  و   ۱۹۷۰
برای جاروبرقی را آزمایش کند، یک خانه مزرعه ای 
قدیمی خرید که ایده نخستین کسب وکارش را به 

او داد: فرغون توپی.

او برایم توضیح داد: »درحال بازسازی خانه و ساخت 
فرغون ها، چرخ های  زمان  آن  در  بودم.  باغچه  یک 
با  کار  هنگام  بودند.  فلزی  اغلب  و  داشتند  باریکی 
مشکلات متعدد آنها مواجه شدم. به شدت بی ثبات 
بودند، پایه هایشان به راحتی در گل فرو می رفت و 
چرخ هایشان هم در خاک نرم گیر می کرد. بنابراین 
از یکی از آنها استفاده کرده و اقدام به بازطراحی اش 

کردم.«
این محصول بالاخره راهی بازار شد تا تمام مشکلاتی 
که جیمز در زمان بازسازی خانه اش با آنها مواجه 
آن  عرضه  حال،  این  با  شوند.  برطرف  بود،  شده 
به عنوان مثال،  هم مشکلات خاص خود را داشت. 
علاقه ای  کشاورزی  فروشگاه های  و  ابزارفروشی ها 
فکر  »آنها  جیمز،  گفته  به  نداشتند.  آن  فروش  به 
می کردند این فرغون بسیار عجیب است و از طرفی 
بازاری  نیست.  بالا  آنچنان  فرغون  فروش  میزان 

بسیار کوچک دارد.«
برای یک لحظه فکر کنید: خودتان چند فرغون در 
زندگی خریده اید؟ شاید یکی یا دو تا. دقیقا. راه حل 
به  به طور مستقیم  را  بود که محصولات  آن  جیمز 
انتشار  به  شروع  بنابراین  بفروشد.  مصرف کنندگان 
می کند:  تعریف  کرد.  محلی  روزنامه های  در  آگهی 
یا  بزرگسالان  پوشک  کنار  همیشه  »آگهی هایم 
داروهای کچلی منتشر می شد، اما به تدریج اوضاع 
و  می فروختم  بسیاری  فرغون های  شد.  خوب 
مشتریان هم چک هایشان را برایم ارسال می کردند.«

تعداد چک ها به حدی بالا رفتند که جیمز توانست 
ظرف چند سال نیمی از بازار فرغون بریتانیا را در 
کوچک  آنقدر  بازار  اندازه  ظاهرا  اما  بگیرد.  دست 
با  باید  او  و  نمی کرد  کفایت  درآمدش  که  بود 
جذب سرمایه گذار به دنبال گسترش کسب وکارش 
از  مجموعه  یک  با  شرکتی  بنابراین  می گشت. 

سرمایه گذاران تشکیل داد. نامش را کرک -دایسون 
همچنین  جیمز  بود.   ۵۰-۵۰ شراکتی  گذاشتند. 
به عنوان بخشی از فرآیند جذب سرمایه، حق اختراع 
فرغون توپی را هم به شرکت اختصاص داد. چنین 

کاری همچنان در بسیاری از صنایع متداول است.
مشکل آنجا بود که یک بار دیگر پولشان تمام شد 
و با جذب سرمایه گذار جدید، میزان سهام مالکیتی 
صورت،  این  به  یافت.  تقلیل  درصد   ۳۰ به  جیمز 
شرکت  اصلی  محصول  و  اختراع  مالکیت  دیگر  او 
که  بود  اختیار کسی  در  عملا  محصول  نداشت.  را 

۷۰درصد باقی مانده سهام را داشته باشد.
به  گرفتند  تصمیم  آنها  که  شد  بدتر  زمانی  اوضاع 
به  صورت  این  به  شاید  کنند؛  ورود  آمریکا  بازار 
وظیفه  که  شرکت  فروش  مدیر  برسند.  سودآوری 
را  آمریکایی  شریک  یک  با  معاهده  و  کردن  پیدا 
داشت، تصمیم گرفت با یک شرکت پلاستیک سازی 
معامله کند و اجازه دهد فرغون توپی با نام و نشان 
از  حفاظت  برای  جیمز  شود.  تولید  آنها  تجاری 
مالکیت معنوی خود شکایت کرد. اما آن محصول 
دیگر تحت مالکیت او نبود؛ هر چند نامش در سند 
دادخواهی ها  تمام  او  بود.  شده  آورده  اختراع  ثبت 
وکلایش،  حق الوکاله  دلار  هزار  صدها  همراه  به  را 
از دست داد. پس از آنکه به دنبال آخرین شکست 
در یک دادگاه آمریکایی در سال ۱۹۷۹ به بریتانیا 

بازگشت، هیات مدیره هم او را اخراج کرد.
جیمز دیگر چنین اشتباهی نمی کرد. چند سال بعد، 
جاروبرقی  از   )Amway( امِِِ وی  آمریکایی  شرکت 
مدل دوال سایکلون او تقلید کرد و محصولی با نام 
از  پس  دهه  یک  کرد.  بازار  راهی  سی ام اس۱۰۰۰ 
اما  آن، هوور )Hoover( همین کار را تکرار کرد 
حتی زحمت مخفی کاری به خود نداد. آنها دستگاه 
خود را تریپل ورتکس کلینر نامیدند. )معنای لغوی 

https://donya-e-eqtesad.com/%D8%A8%D8%AE%D8%B4-%D9%85%D8%AF%DB%8C%D8%B1%D8%A7%D9%86-24/3781139-%D8%A7%D8%B2-%D8%B3%D8%A7%D8%AE%D8%AA%D9%87-%D8%AE%D9%88%D8%AF-%D9%85%D8%AD%D8%A7%D9%81%D8%B8%D8%AA-%DA%A9%D9%86%DB%8C%D8%AF


10

شماره  2920 23 تیــر 1400

10

نگاه آخر

نبض حیاتِ زاینده رود در اصفهان

https://www.isna.ir/photo/1400042316755/%D9%86%D8%A8%D8%B6-%D8%AD%DB%8C%D8%A7%D8%AA-%D8%B2%D8%A7%DB%8C%D9%86%D8%AF%D9%87-%D8%B1%D9%88%D8%AF-%D8%AF%D8%B1-%D8%A7%D8%B5%D9%81%D9%87%D8%A7%D9%86

	تولید نیروگاههای حرارتی کشور ۱۴ درصد افزایش بافت
	علیزاده: استخراج رمز ارز همه علت قطعی برق نیست
	طرح ویژه پلیس برای مقابله با استخراج رمز ارز/ شناسایی ۷۰ مزرعه بیتکوین در تهران
	نقدعلی: رئیس دولت سیزدهم برای چالش آب و انرژی راهکار داشته باشد
	عضو هیات رئیسه مجلس: افزایش تولید برق متناسب با میزان مصرف نیست
	بازسازی بیش از ۱۹۰ قطعه در نیروگاه رامین اهواز
	بخشنامه بخشودگی جرائم بیمهای کارفرمایان اصلاح میشود
	تسهیل مبادلات بانکی و صدور روادید، پیشنیاز بهبود روابط تجاری با اوراسیا
	آیا بانک مرکزی مانع تکمیل پروژههای نیروگاهی برق شد؟

	مجوز احداث ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه صادر شد/ مجوز ساخت نیروگاه برای صنایع آنی صادر میشود
	کاهش محدودیتها در مصرف برق صنایع فولاد و سیمان
	سه نکته مهم درباره کشف مزرعه ای با ۷۰۰۰ ماینر
	تامین برق از انرژی خورشیدی جزو سیاستهای راهبردی قم است
	مجوز احداث نیروگاه برای صنایع صادر شد
	خاموشیهای برخی مناطق صفر شده است/ آمادگی وزارت نیرو برای واگذاری ۴ نیروگاه
	مراکز حساس به فکر برق اضطراری باشند! / از مردم بخاطر خاموشی عذرخواهی میکنم
	مشکل اصلی صنعت برق سیاستگذاری است
	از ساخته خود محافظت کنید!


	Button 1022: 


